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fدانشگاهدانشگاه a r h i k h t e g a n o n l i n e

پیشنهادهای اساتید برتر دانشگاه تهران برای بهبود وضعیت آموزش

آموزش دانشگاه ها 
چگونه جان می گیرد؟

علی بزرگی امیری، عضو هیات علمی دانشکدگان 

فنی دانشـــگاه تهران گفت: »دانشـــگاه نسل های 

مختلفی دارد، نسل های اول به بحث آموزش بسیار 

تاکید داشـــتند؛ با این حال طی نسل های مختلف 

حوزه مورد توجه دانشگاهیان تغییر کرده است، برای 

مثال در سال های اخیر پژوهش رکن مهم دانشگاه 

بود و حالا در آخرین مدل دانشگاه مباحث کارآفرینی مدنظر قرار گرفته است.« 

وی افزود: »احساس می کنم توجه به آموزش در سیاست های کلان دانشگاه ها 

کمرنگ شده است، ما نباید فراموش کنیم که آموزش جزء لاینفک هر دانشگاهی 

است؛ از این رو در سیاست های کلان باید به آموزش از ابعاد مختلفی توجه شود. 

در حوزه های پژوهش و فناوری به ارتباط بسیار نزدیک با بخش های صنعتی 

در راستای شناسایی نیاز جامعه داریم تا از این طریق دانشگاه نیازها و اولویت 

ســـازمان ها را بررسی کرده و مطابق با آن اساتید خود را تطبیق می دهند؛ اما 

در حوزه آموزش این اتفاق به خوبی صورت نمی گیرد.« 

بزرگی امیـــری ادامه داد: »در فضای ســـازمان های دولتی و خصوصی برخی 

حوزه ها فعال یا مورد نیاز جامعه هســـتند که دانشگاه هنوز نتوانسته در رابطه 

با آن رشـــته و واحد درسی متناسب ارائه کند و دانشجو بپذیرد. همچنین در 

برخی از زمینه های به روز و نو دانشگاه عقب مانده و شرکت ها و آموزشگاه های 

آزاد در این حوزه از آموزش های رســـمی جلـــو زده اند؛ البته تغییراتی درحال 

رخ دادن اســـت. برای مثال تحول در آموزش و به روزرسانی سرفصل ها که از 

ســـمت وزارت علوم در کمیسیون ها صورت می گیرد اقدام مناسبی است که 

دانشـــگاه های اصلی کشور نیز با این طرح همراه شـــده اند اما باید هوشیار 

باشیم که این طرح های بازنگری دوره های زمانی دارد و باید تلاش کنیم این 

دوره های زمانی را کوتاه کنیم.« 

وی بیان کرد: »دانشـــگاه با برنامه ریزی متنوعی می تواند ضعف های خود را 

پوشش دهد. برای مثال از طریق دوره های کهاد که در دانشگاه تهران تعریف 

شده، دروس اختیاری که دانشجوها بتوانند در دانشکده های دیگر بگذرانند 

یا دوره های مهارت افزایی که در ذیل معاونت های دانشجویی، فرهنگی یا در 

قالب نمایشـــگاه های کار قابل تعریف است. به نظر می رسد که مهارت افزایی 

یک اقدام مازاد اســـت، در انجمن های علمی، دوره های آموزشی و نمایشگاه 

کاردوره هایی برگزار می شود اما واحد درسی تلقی نمی شوند.« 

بزرگی امیری درمورد ایجاد یک ترم مجزا برای کارآموزی و کارورزی دانشجویان 

گفت: »آموزش پژوهش محور از سیاســـت های کلان آموزش عالی است؛ اما 

مســـاله ای که مغفول مانده بحث کارآموزی و کارورزی است. اگر می خواهیم 

دانشجویان در انتهای مقاطع مختلف دانشگاهی مورد استفاده سازمان های 

دولتی قرار بگیرند و سریع تر شروع به کار عملی داشته باشند، باید کارآموزی و 

کارورزی را در صنعت برای دانشگاه ها تعریف کنیم، دانشگاه تفاهمنامه هایی 

با بخش صنعتی و خدماتی تنظیم کند که در طول تحصیل دانشجوها مشغول 

به کار باشـــند. منظور از کارآموزی الزام یک یا نیم واحد در مقطع کارشناسی 

برای دانشجویان نیست بلکه کارآموزی باید یک برنامه یک ترمی باشد که فرد 

به صورت نســـبتا تمام وقت وارد شرکت شده و حتی حقوق مشخصی در قالب 

مصـــوب وزارت کار به آنها تعلق بگیـــرد. این ترم باید در تمام مقاطع تحصیل 

دانشـــجویان در نظر گرفته شود. بدین گونه فرد متوجه کاربرد آموزش خود در 

فضای مهارتی می شود.« 

وی بیان کرد: »فرآیند آموزش شـــامل نیازســـنجی، طراحـــی، اجرا و ارزیابی 

اثربخشـــی است، در این فرآیند سه بستر داریم که باید به آنها پرداخته شود، 

یک بعد اســـاتید هســـتند که مشـــخصا باید بتوانند همراه با بازنگری طرح 

درس هـــا خود را تقویت کنند و درکنار این مهارت های نرم و شایســـتگی های 

اخلاقی نیز باید مورد تغییر قرار بگیرد زیرا در فرآیند آموزش تاثیر گذار اســـت. 

بعد دیگر دانشجو است که می تواند از ابتدا تا انتها تاثیر گذار باشد، به جهت 

اینکه می تواند با هوشیاری بازخورد بدهد. اگر نظام ارزیابی و بازخورد توسط 

مهم ترین ذی نفع این فرآیند که دانشجویان هستند رخ دهد قطعا باعث بهبود 

سیســـتم خواهد شد؛ اما اگر ما دچار سکوت شده و دانشجویان هیچ کنشی 

نداشته باشـــند و نظام آموزش را غیرقابل تغییر جلوه دهیم، عملکرد و تعالی 

سیستم معیوب می شود.« 

بزرگی امیری گفت: »بستر سوم سیستم پشتیبان است. فرآیند آموزشی دارای 

سیستم ها، سامانه ها و منابع پشتیبانی است، از کارشناسان صف و ستاد گرفته 

تا سامانه های نرم افزاری و تجهیزات سخت افزاری برای آموزش لازم است و ما 

اگر در این حوزه هم نتوانیم عملکرد خوبی داشـــته باشیم نشان دهنده ضعف 

دانشـــگاه اســـت. در آموزش های آنلاین و آموزش ترکیبی اگر از سامانه های 

آموزش مجازی اســـتفاده نکنیم یا به هر دلیلی مانند سرعت اینترنت کارکرد 

مناسبی نداشته باشیم فرآیند آموزش تحت تاثیر قرار می گیرد، این نکته نه تنها 

درمورد سامانه ها بلکه درمورد کارشناسان پشتیبان آموزش، منابع فیزیکی و 

مکان هم مصداق دارد. در نظر بگیرید که دانشگاه و اساتید حرف از برگزاری 

کلاس های کارگاهی را به میان کشـــیده اند این یعنی فضایی تدارک ببینیم 

که بتوانیم ویژگی کارگاهی بودن را در کلاس مشاهده کنیم. درنتیجه داشتن 

نگاه فرآیندی به آموزش باعث می شود در ابعاد مختلف فکر کنیم و با شناسایی 

مشکلات، رشد و تعالی آموزش را رقم بزنیم.« 

عضو هیات علمی دانشـــکدگان فنی دانشگاه تهران با اشاره به نحوه انتخاب 

استادان برگزیده گفت: »برای انتخاب استادان برگزیده شاخص های مختلفی 

در نظر گرفته می شود. به طور مثال اینکه استاد چه میزان درگیر فرآیند آموزش 

بـــوده، مورد توجه قرارمی گیرد، پس از آن از نظر کیفیت آموزش همواره تلاش 

کرده ایم که حداکثر رضایتمندی را از دانشجویان داشته باشیم همان طور که 

اشاره کردم فقط بعد آموزشی دانشجو نباید مدنظر باشد اخلاق و ارتباط حسنه 

بین اســـاتید و دانشجو بسیار اثر گذار است. استفاده از ابزارها و تکنیک های 

ترکیبی در آموزش جهت انتخاب اساتید برگزیده قابل اهمیت است.« 

احسان رسولی نژاد، عضو هیات علمی دانشکده 

مطالعات جهان دانشگاه تهران گفت: »بخشی 

از بیکاری فارغ التحصیـــلان مربوط به عدم 

انطباق نیاز صنعت با دانشـــی اســـت که در 

دانشـــگاه می آموزند، همچنیـــن عدم وجود 

ارتباط مناســـب بین صنعت و دانشگاه یکی 

دیگر از مشکلاتی اســـت که باعث بیکاری دانشجویان می شود.«  وی 

ادامه داد: »دانشگاه باید یک نیازسنجی از جامعه داشته باشد. درحال 

حاضر با توجه به نیاز جامعه برخی از رشته ها نیاز به اصلاح مجدد دارند. 

بســـیاری از رشته های مطالعاتی جدید را باید در دانشگاه فعال کنیم.«  

رسولی نژاد با اشاره به بازنگری سرفصل های دروس ارائه شده در دانشگاه 

اظهار کرد: »حوزه اقتصاد پتانســـیل و ظرفیت بالایی دارد، دانشـــکده 

مطالعات جهان یک دانشـــکده جوان است اما لازم است با بررسی نیاز 

جامعه و براساس مسیری که برای آینده در نظر داریم بتوانیم سرفصل های 

دروس را تنظیم کنیم.«  وی افزود: »به روزآوری ســـرفصل ها حتی نیاز به 

بازنگری ماهانه دارد، درحال حاضر بازنگری ها تقریبا به صورت ســـالانه 

صورت می گیرد اما این فاصله زمانی زیاد است، زیرا ما با پیچیدگی هایی 

روبه رو هســـتیم که به طور روزانه روند جهانی را تحت تاثیر قرار می دهند 

کـــه به تبع آن نیاز اســـت در این زمینه پویاتر و فعال تر باشـــیم.«  عضو 

هیات علمی دانشکده مطالعات جهان گفت: »بین اساتید و دانشجویان 

یک رابطه عرضه و تقاضا برقرار است، اساتید در قسمت عرضه قرار دارند 

و باید به خواسته ها و نظر دانشجو توجه کنند. به شخصه سعی کردم به 

جای معلم بودن صرف، بتوانم از لحاظ اخلاقی هم با دانشـــجو ارتباط 

برقرار کنم و با توجه به نیاز دانشجو برای آن خوراک علمی آماده کنم.« 

علـــی طاهری میـــر، عضو هیات علمی دانشـــکده 

دامپزشکی دانشگاه تهران گفت: »آموزش در سطح 

دانشگاه های کشور از وضعیت نسبتا خوبی برخوردار 

است، اما با توجه به اینکه وضعیت اشتغال به گونه ای 

به ســـمت تقاضامحور حرکت می کند لازم اســـت 

رشته هایی در دانشگاه فعال شود که بازار کار آینده 

آنها متناسب با پیشرفت ها و تغییرات اقتصادی کشور و جهان باشد.«

  وی افزود: »آمایش رشـــته ها یکی از اولویت های بسیار مهمی است که باید 

بر آموزش عالی اعمال شـــود تا دانشـــجویان پس از فارغ التحصیلی جذب 

بازار کار شـــده و بتوانند از آموزش های دانشـــگاه بهره ببرند. درحال حاضر 

آینده شـــغلی برای دانشجویان مبهم است و این مساله باعث کاهش  انگیزه 

آنان شده است؛ با اجرای آمایش رشته ها می توانیم رشته هایی را مد نظر قرار 

بدهیم که چشـــم انداز خوبی داشته باشند و دانشجو بتواند با روحیه بهتری 

به تحصیل بپردازد.« 

 عضو هیات علمی دانشـــکده دامپزشکی دانشگاه تهران با اشاره به بازنگری 

دروس بیان کرد: »براساس مصوبات مربوطه هر 5 سال یکبار بازنگری رشته ها 

اتفاق می افتد، دانشـــگاه تهران در این زمینه بسیار مصمم است و به روزآوری 

رشته ها را به جد پیگیری می کند این طرح در اکثر رشته ها اعمال شده است، 

همچنین برای اســـاتید دانشگاه اهمیت دارد که بتوانند آموزش مطلوب را به 

دانشجویان ارائه دهند.« 

محمدحسین جهانگیر، عضو هیات علمی دانشکده 

علـــوم فنون نوین دانشـــگاه تهران گفـــت: »بیکاری 

فارغ التحصیلان از دغدغه های اســـاتید، دانشگاه و 

حتی والدین دانشجوها بوده و خوشبختانه در سطح 

دانشـــگاه تهران در این زمینه اقدامات زیادی صورت 

گرفته اســـت. شـــاید بهترین و بارزترین آن بازنگری 

سرفصل های درسی است که در این زمینه اساتید سعی کرده اند به ایجاد دروس 

کارآفرینی و مهارت ورزی توجه ویژه داشـــته باشـــند، نکته دیگر حضو و فعالیت 

دانشـــجوها در محافل و مجامع علمی است، ازجمله کنفرانس ها و کارگاه های 

آموزشـــی که به نظر من در این حوزه نیاز است دانشجوها و انجمن های علمی 

فعال باشـــند زیرا دانشجویان هســـتند که سهم موثرتری را به عهده دارند.«  وی 

افزود: »در دوسال گذشته با انتشار ویروس کرونا کیفیت آموزش افت کرده و به 

دلیل بســـترها و پلتفرم هایی بود که برای آموزش مورد استفاده قرار می گرفت، 

درحال حاضر وزارت علوم و دانشگاه تهران به سمت آموزش های ترکیبی حرکت 

کرده اند تا آموزش مجازی و ترکیبی توامان باشـــد. در همین زمینه لازم اســـت 

برخـــی درس ها حتما به صورت حضوری برگزار شـــوند ماننـــد دروس عملی و 

آزمایشـــگاهی؛ ولی برای بعضی از درس هایی که تئوری و نظری اســـت امکان 

آمـــوزش مجازی وجود دارد. ترکیب این دو روش تدریس و اســـتفاده از فضای 

مجازی می تواند باعث جذابیت و رشد فعالیت های آموزشی در دانشگاه شود.«  

جهانگیر با اشاره به بازنگری در دانشکده علوم فنون نوین دانشگاه تهران اظهار 

داشـــت: »بازنگری دروس در دانشکده علوم فنون نوین دانشگاه تهران رخ داده 

است؛ یعنی به تدریج و به طور خاص هر رشته ای که 5 تا 7 سال از آخرین بازنگری، 

تدوین یا راه اندازی آن گذشته است باید مورد به روزآوری قرار بگیرد، اما متاسفانه 

این روند زمان بر است و بهتر است جهت تسریع در نتیجه این روند کوتاه تر شود.« 

هومن رحمتی هلاســـو، عضو هیـــات علمی 

دانشـــکده دامپزشـــکی دانشـــگاه تهران در 

گفت وگو با »فرهیختـــگان« گفت: »باتوجه به 

نیازهایی که کشور دارد و بازنگری هایی که در 

دانشـــگاه برای رشـــته های مختلـــف انجام 

می شود، می توان گفت اقدام خوبی در زمینه 

اشتغال و آینده دانشجویان رخ  خواهد داد. 

درحـــال حاضر به دلیل اینکه رشـــته های تحصیلـــی بتوانند با نیاز ها و 

پیشـــرفت های جامعه همسو باشـــند، بازنگری ها به صورت هر 5 سال 

یک بار انجام می شـــود. این بازه زمانی درصورتی کوتاه تر خواهد شـــد 

که کارشناســـان مربوطه تشخیص دهند روند تغییرات جهانی باسرعت 

بیشتری صورت می گیرد.«

 وی افزود: »نقد دانشـــجویان بسیار قابل اهمیت است زیرا اگر عملکرد 

اساتید و مسئولین مورد ارزیابی قرار نگیرد، پیشرفتی هم در حوزه آموزش 

و محتوای دروس حاصل نخواهد شد.«  رحمتی هلاسو با اشاره به ایجاد 

دروس جدید در رشـــته دامپزشـــکی گفت: »بیماری ماهی های زینتی، 

تکثیر و پرورش ماهی های زینتی از دروســـی هستند که در گذشته برای 

رشته دامپزشکی ارائه نمی شدند اما با تلاش اساتید، این محتوای درسی 

در برنامه دانشجویان رشته دامپزشکی قرار گرفت و از سمت دانشجویان 

نیز با استقبال مناسبی مواجه شد.«

عضو هیات علمی دانشکدگان فنی دانشگاه تهران:

باید کارآموزی و کارورزی را در صنعت برای دانشگاه ها تعریف کنیم 

عضو هیات علمی دانشکده مطالعات جهان دانشگاه تهران:

رشته های مطالعاتی جدید را باید  در دانشگاه فعال کنیم 

عضو هیات علمی دانشکده دامپزشکی دانشگاه تهران:

آمایش رشته ها  آینده شغلی دانشجویان را تضمین می کنند

عضو هیات علمی دانشکده علوم فنون نوین دانشگاه تهران:

استفاده از فضای مجازی باعث جذابیت آموزش ها می شود

عضو هیات علمی دانشکده دامپزشکی دانشگاه تهران:

دروس جدید مورد استقبال دانشجویان قرار گرفت

کیفیت آموزش های دانشـــگاه ها از گذشته محل حساسیت 

اهالی آموزش عالی بوده و کماکان هم هســـت. موضوعی که 

امروز با رصـــد وضعیت اشـــتغال فارغ التحصیلان و ضرورت 

آمادگی دانشجویان برای مواجهه با تحولات فناورانه اهمیت 

دوچندانی هم یافته است. دانشگاه ها در سال های اخیر تلاش 

می کنند تا با اعمال تغییراتی در محتوا و شیوه آموزشی اساتید 

در راســـتای بهبود فضای تحصیل دانشـــجویان گام بردارند. 

دانشگاه های بزرگ با توجه به پتانسیل استادی قابل توجهی 

که دارند، در این زمینه از شرایط بهتری هم برخوردار هستند. 

به همین بهانه در حاشـــیه دهمین جشنواره آموزش دانشگاه 

تهران که به منظور تجلیل از اســـتادان پیشکســـوت، نمونه و 

اعضای هیات علمی برگزیده در ســـالن چمران دانشـــکدگان 

فنی این دانشـــگاه برگزار شـــد، با تعدادی از اساتید دانشگاه 

گفت وگو کردیم که در ادامه می خوانید.

مطهره سادات قاسمی
خبرنگار


